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Vetőmagvak boltban és raktáron 
A Vetőmagtermeltető és 

Értékesítő Vállalatnál már 
a tavaszra készülnek. Itt az 
ideje, hogy mielőbb a bol-
tokban és a nagyüzemek 
raktáraiban legyen az idei 
termés alapja, a jó minősé-
gű vetőmag. Ha jelt ad a 

szállítják. Újdonság a Ta-
vasz gyöngye retek, ú j fe-
jeskáposzta-hibridek, ubor-
ka, korai sárgarépa és tobb 
új paradicsomfajta. Az ubor-
kára, babra, káposztafélékre 
tavaly rossz idők jártak, ke-

zöldségfélék. A takarmány- vés lenne belőlük, ha nem 
természet, kár lenne szállí- növények megrendeléseivel vettek volna külföldi faj tá-

tásihatáridö-csúszásokkal késnek a gazdaságok, bizo- k a t - Vetőburgonyából a De-
késleltetni a vetést nagy- nyára tisztában vannak ve- s i r e . a Kondor, a Grácia és 
üzemben és kiskertben egy- ie> hog" az utolsó pillanat- a korai Rubinia a leginkább 
a r á n t b a n is megkapják, mert van ajánlott fajta. Emellett a 

Az orosházi terület, koz- mag bőven Egyre kevesebb , á fellelhető korszerű, 
pont igazgatója, Gubacsi lucernát vetnek kornyekun- . . * 
László a tervszerű elöké- k b n , így nem lehet gond a UJ burgonyafeleket k.serleti 
szülétekről számolt be teg- szaporítóanyag. A borsó és telepeiken igyekeznek meg-
nápi, keddi sajtótájékozta- napraforgó 80 százalékát honosítani, s a szakembe-tóján Mint minden évben, már értékesítették. Üjdon- reknek bemutatni, hogy ké-

any. 

taéaly is voltak olyan nővé- „ ,, •,„ , 
nyek, amelyekből kevesebb ság a szentesi Róna kúszó- sobb a legjobbak szeles kor-
szaporítóanyagot sikerült lucerna és a kisvárdai ló- b e n elterjedjenek, 
begyűjteni. Volt idő a hi- b a b _ melynek egyik váltó- A tájékoztatón az ígéret 
ány pótlására, ha másként t á b ó l é t , készíthető elhangzott, s mi őszintén 
nem, hát importból. Az igé- z a t a b o 1 e t e l , s k e s z l t b e t o . h j s z ü n ] < fl t e l j e s i t é s b e n H a 
ret úgy szól, hogy 1986-ban A kiskertekben és a ház- valaki egy vetőmagüzletbe 
a kertészkedésnek nem le- tájiban az utóbbi tíz évben betérve mégsem ezt tapasz-
het akadálya a vetőmaghi- egvre több tasakolt vetőmag talná, kér je számon a bolto-

fogy. Az idei országos kiná- son. Mert az ő szakértelmén 
lat 50 millió tasak. Zöldség- s rendelési készségén sok 

Csongrád megye nagyüze- félékből 295, virágokból 308 múlik. Persze, arra készül-
mi gazdaságainak jó része faj ta díszítheti kertünket, jön fel a kedves vevő, hogy 
már megkapta a tavaszi ár- Megyénk 120 boltjában is a magyarázat sem hiánycikk 
pát és zabot, a hibrid kuko- remélhetően széles választé- már évek óta. A választék-
ricát is folyamatosan szál- kot találunk majd. Az igé- ból az utóbbit jó lenne, ha 
litják, igaz, még csak har- nyelt 840 ezer tasak négy- minél több boltban elhágy-
raada jutott el a magtára- ötöde már a polcokon lehet, hatnák 
kig. Négy hibridüzem már a hiányzókat is hamarosan T. Sz. I. 
befejezte a feldolgozást, a _ 
szállításon a sor. Az aszály 
miatt a közkedvelt Pioneer 
3732-es fajtából kevesebb 
termett, ehelyett más hazai 
és külföldi fajtákból kell 
választani. Szerencsére azért 
van miből. A szerződéskö-
tésekből annyi már látszik, 
hogy az idén sem akad vál-
lalkozó arra, hogy több ku-
koricát vessen. A termelés 
feszültsége már előrevetíti 
árnyékát. 

A konzerv- és hűtőipar 
igénye szerint biztosítható-
ak a feldolgozásra termelt 

Á román nagykövet 
látogatása Szegeden 

Tröszt 
kísére-

MÉH 

Szegedre látogatott Petre Györgynek, a MÉH 
Preoteasa román anyagellá- vezérigazgatójának 
tási miniszter és Veres Ni- t e b e n ellátogattak a 
eolae nagykövet, a hulla- ,. „ , 
dékfeldolgozás és -előkészi- V a l , a l a t s z e g e d l ^ lepere , * 
tés tanulmányozása céljá- megismerkedtek az ottani 
ból. A vendégek Malsik munkával. 

Állattenyésztés '86 

a koca — éljen a koca! 
ben garancia is lesz a r ra : 
nem süJ fel az ú j minősítés-
sel sem. 

Lesz tehát jobb felvásárlá-
si ár, megbízható faj tá jú ko-
ca és kan (a tulaj résaletre 
is törleszthet« az árát), s van 
— mert a főosztályvezető 

Igriczi Zsigmond 

Van olyan érzésem, hogy Mint Forró Sándor, a Sze-
re"btenélesen unatkoznának a gedi Szalámigyár és Hús-
mezögazdásági statisztikával kombinát főosztályvezetője 
fogliaillkozó tudorok, ha e elmondta, megemelték a fel-
gazdaságii ágazat rrtalga len- vásárlás« árat, s 1 forint 40 
ne a megtestesült kiegyensú- fiililérrel kap többet a gazda 
lyozottság. De mert sohá az élősertés kiiltójáért, s eh-
nem volt ilyen, értékelésre, hez jön még az általuk te-
tendenciák megfigyelésére nyészltéypoliiti.ka/i támoga-
böven van lehetőségük. Leg- táswalk nevezett akció, mely- mondta! — ígéret, hogy min-
u'tóbb például kiimu'taithatták, nek segítségével lehetővé te- demt megtesznek az ái latfel-
hogy a hazai — és azért a szik, hogy kedvezményesen vásárlás sikere, a termelő és 
nemzetközi összehasonlít- vásárolhasson a termelő te- a húsipar meglazult kötélé-
tásban sem lényegesen más nyászkocát, idietve tenyész- keinek szorosabbá tétele ér-
az arány! — húsfogyasztás- kanit. Ez a lépés persze aimo- dekében. Hogy a tavalyi év-
bian dönitő fontosságú sertés- lyian idő diktálta kényszerié- kezdetre gondolva azt mond-
áililomány a tavalyi évben pés is, mert jóvail korvibban hassák: meghalt a koca — 
„demográfiái htiilllámvöfigy- is megtehették volna, éljen a koca. 
be" került. A reprezentatív Miután nem vol't tenyészkan-
feflméiésés alapjául szolgáló f orgia Írna zás, a sertéstartás-
szeptemberi álila'tszámlálás ban jelentós reszt vállaló — 
adatai szerint az elimúitt esz- s így a sertésállomány mi-
tendőben 1 miiiliMó 82 ezerrel nőségét is befolyásoló — kiis-
volt kevesebb disznónk, mint termelők között álltailánossá 
egy évvel korábban, s ezzel vált, hogy vitték a kocát, 
az 5 évvel ezelőtti „negaitiv ahová tudták „búgatini", s 
csúcs" közelébe kerültünk, nem riitkdn a „zúgka-iok" 
ugyanis 1981 hasonló idősza- ilátták él mugaszitos Castinovta-
kában 9 mi'Wió 172 ezer feladatukat. Az ellenőrizet-
volt a sertéslétszám. Tavaly len és ellenőrizhetetlen te-
szeptemberben pedig 9 mii- nyészéntékű apaállatok iva-
Iiiö 399 ezer — mindössze 3 dékaii azitán sok esetben nem 
ezerrel több, mint 1979-ben féléitek meg an.nak a miimő-

Ahogy 4 éve az állomány- ségnek, amelyre a húsipar-
növekedés a termelőkediv nak szüksége van. Ezért az-
élénikülésének hű tükreként, tán kevesebbet fizettek — 
1982-tól 1984-iig tiartó idő- s rögvest nem érte meg a 
sZák 10 miiliMó fölötti lét- termelőnek. Am ez az okok 
számával jelzett, ugyanúgy a láncolatának csak egyik — 
85-ös év megkongatta a vész- bár erős! <— szeme, 
harangot. TaValy ugyanis Világos, hogy az ipar a fo-
már mind az első, második gyászt ők igényét tekinti a 
és harmadik negyedév ösz- minőségi követelményei 
széhasonlitásáiban kisebb iránytűjének, s ebből kovét-
érlékeket mutatoUt a statisz- kezően az is logikus, hogy 
lika. azért fizeti cslak többet, ami 

Az ál latfelvásáirlók átvéte- jobban megfelél az e lő í r j -
okmányoknak ismert „ma- soknak, ám az eleve hozzá-

gánstatisztikáiban" már ta- járulhatott a k.ialíalkuilit íe-
vuly év elején kezdték sza- szükséghez, hogv a sertésái-
porodnii a baljós jelek: soro- lomány minőségi — azaz fa j -
zatbton adták le az anytako- ta — összetétele nem volt ál-
cákat. Ezek után termesze- kalmas ehhez. Ezek után 
tes következmény, hogy ke- joggal volt bizalmatlan sok 
veseb'b kocától kevesebb ma- termelő az egyébként helyés 
lac született, a kevesebb ma- és a húsipari termelés szem-
lacból kevesebb hízósertést pontjából hasznos ú j fa j ta el-
lehetett nevetni .. . folytat- bírálási rendszerrel a vágás 
h a t n á n k . . . , a lényeg egy: a utáni minősítéssé! szemben, 
húsiparnak csökkent az Ez is egy ok volt, hogy a ko-
ailapanyag-utánpötláisa. Ke- cát a felvásárlóhoz vigye — 
vesebb disznóból sosem lesz s mindjárt nem lesz szálika 
több hús- lépni kellett a szemében, ha a fa j ta egy-

Lakatlan lakások 
A kérdéseket — amelyek-

kel többek között arra kere-
sünk választ, milyen okok 
miatt tátonganak hónapokig 
üresen lakások — Kalmár 
Józsefnek, a városi neb el-
nökének és Timár László-
nak, a lakás- és helyiséggaz-
dálkodási hivatal vezetőjé-
nek tettük fel. 

— Az elmúlt év végén a 
népi ellenőrzési bizottság 
alaposan megvizsgálta a la-
katlan lakások ügyét, külö-
nös figyelmet fordítva arra, 
miért állnak üresen régi és 
új lakások. Az okokról kér-
dezem először Kalmár Jó-
zsefet. 

— Kezdjük konkrét pél-
dával. A rókusi tó mellett 
levő tízemeletes épület 60 
lakásába hosszú hónapok óta 
nem költözhetnek be jogos 
tulajdonosaik, jóllehet a 
műszaki átadás már az el-
múlt év őszén megtörtént. 
Csak hát a hibák sokasága 
miatt a beruházási vállalat 
az épületet nem vette át a 
Déléptől. A hiánypótlás ha-
tárideje 1985 novembere 
volt. A javítási munkák 
mind a mai napig nem feje-
ződtek be. 

A másik eset, amikor 
hosszabb ideig marad üresen 
tanácsi lakás, az, amikor a 
bérlő meghal. Meglehetősen 
hosszú procedúra kezdődik.' 
Az örökösök áHalában nem 
szívesen bajlódnak — a leg-
több esetben jelentéktelen 
értékű — bútorral, szemé-
lyes holmival. Legszíveseb-
ben ott felejtenék, s mire 
bírói úton kötelezik őket a 
lakás kiürítésére, hónapok 
telnek el. Ha nincs örökös, 
még rosszabb talán a hely-
zet. hiszen ez esetben az 
IKV-nak kell elszállításról, 
elhelyezésről intézkednie, s 
csak ezután kezdheti el a la-
kás felújítását. Ugyanis csak 
kicsinosítva, rendbehozva 
adhat ja át a lakásosztálynak 
kiutalásra. 

Ezenkívül a megüresedés 
oka lehet még, hogy valaki 
magánerős építkezésbe kezd 
és leadja tanácsi lakását, 
vagy az úgynevezett több-
lépcsős cseréknél a körfor-
gásban egy lakás átmeneti-
leg nem talál gazdára. 

— OTP-s otthonok eseté-
ben soknak mondható — 150 
körül van — a hosszabb-rö-
videbb ideig bérlő nélkül ál-
ló lakások száma. 

— Részben azért, mert 
cgy-eg.v lakást sokszor tpbb 
igénylőnek is megmutatnak, 
mire akad valaki, akinek 
minden szempontból megfe-
lelő. Ez az árukinálgatás 
időt vesz igénybe. 

A magánerőből megvásá-
rolni szándékozók esetében 
bizony a legtöbbször a be-
ugró összegyűjtése eltart 

A közhiedelem úgy 
tart ja , Szegeden, a lakat-
lan lakások száma ez-
ren felüli. Mielőtt bárki 
is c téves adatot meg-
jegyezné, sietek leszö-
gezni: az itt és most 
gazdátlan lakásainak 
száma ennél lényegesen 
kevesebb, de kétségte-
len tény, több annál, 
mint amennyi e lakás-
ínséges időkben megen-
gedhető lenne. 

egy-két hónapig, hiszen kü-
lönböző kölcsönök ügyinté-
zése nem megy egyik óráról 
a másikra. Az elmúlt év vé-
gén 107 ú j és 99 használt 
OTP-s lakás állt üresen. Ho-
gyan lehet ez — kérdezhetik 
most azok, akik látták, hogy 
mindössze 17 lakáscímet 
függesztettek ki az „eladó-
táblára" az OTP-nél. A töb-
bire ugyanis már van vevő-
jelölt, akik az előbb említett 
beugrónak az összegyűjtésé-
vel és az egyéb adminisztrá-
ciós ügyek szervezésével 
„húzzák az időt". 

— Sorra épülnek Eszak-
Üjszegeden a panelos csalá-
di házak, köznapibb nevü-
kön a milliós panelok. Gaz-
dára azonban nemigen talál-
nak, majd félszáz lakatlan. 

— Egészen pontosan 44 
darabot nem tudnak eladni 
az eddig felépült kettőszáz-
ból. Ennek okait csak ma-
gánemberként találgatom, a 
neb-vizxgálat ezzel nem fog-
lalkozott. Valószínűleg a la-
kást vásárolni szándékozók a 
minőséghez viszonyítva túl 
drágának találják. No és az, 
akinek van 1 millió 200 ezer 
forintja, többnyire inkább 
úgy gondolkodik, hogy bele-
vág saját erőből házépítés-
be, amit olyanra tervez és 
épít, amilyet szeretne. A ki-
vitelezőnek azonban meg 
kellene fontolnia, hogy ér-
demes-e folytatni az ezéé 
darabra tervezett paneles 
családi házak építését. 

— Térjünk vissza a sokkal 
szerényebb igényeket kielé-
gítő tanácsi lakásokhoz, 
pontosabban 227 darab bér-
lő nélkülihez, amelyekről azt 
már az eddigiekből megtud-
tuk, hogy legtöbbször a fel-
újítási munkálatok elhúzó-
dása miatt maradnak gaz-
dátlanok. Hány lakás van 
olyan állapotban e közül, 
amely beköltözhető? — kér-
dezem most már Timár 
Lászlótól. 

— A most kiutalható laká-
sok szama 32. Mi csak azzal 
gazdálkodhatunk, a fennma-
radó majd kétszáz az ingat-
lankezelő gondjaira van piz-
va. Ok végzik a felújítást, 
sokszor bizony igen hosszú 
ideig. Az üres lakások miha-
marabbi átadása érdekében 
nemreg kötöttünk az 1KV-
val egy megállapodást. Lé-
nyege, hogy azokat a még 
most lakatlan lakásokat, 
amelyek rendbehozatalának 
összege őket terhelné, olyan 
állapotban, ahogyan meg-
üresednek, kiutalnánk. A le-
endő lakó újítsa fel, hozza 
rendbe a saját költségén, 
amit azután az IKV számá-
ra visszafizetne. Jelen pilla-
natban a gyorsítás érdeké-
ben mást nem tudunk ten-
ni. Persze előre megjósolha-
tó, milyen kevés jelentkező 
lesz, hiszen az, aki immáron 
több éve várakozik lakás-
ra, beköltözhető otthont 
akar, nem pedig kisépitke-
zést. 

— Úgy hiszem, pontosan 
fordítva igaz, hiszen aki 
hosszú ideig vár önálló ott-
honra, az minden eszközzel 
próbálja elérni azt. Nem be-
szélve arról, hogy az üres, 
de nem kiutalható állapot-
ban levő lakásokat miért 
jogtalan beköltözők s miért 
nem jogos bérlök foglalhat-
nák el. 

— Az önkényes beköltö-
zőkkel szemben, nyugodtan 
mondhatom — már mindent 
megpróbáltunk. Azokat a 
lakásokat, amelyekre már 
költeni nem érdemes — vi-
zes, dohos, földes pincelaká-
sok — elbarikádozzuk, befa-
laztatjuk. Ennek ellenére be-
költöznek. A lakható lakáso-
kat pedig — a felújítás vár-
ható befejezése előtt egy hó-
nappal már kiutaljuk, hogy 
a jogos tulajdonos el tudja 
foglalni, szinte elkészülte 
pillanatában. A jogtalan be-
költözők kilakoltatása 
egyébként egy hónapig is 
eltartó hivatali tortúra. 

— Végül is elérhető olyan 
optimális helyzet, hogy a 
lakások ne tátongjanak üre-
sen, bosszantva a lakásra 
várakozók seregét? 

— Nem. Van egy tűrésha-
tár, ami a mi városunk ese-
tében azt jelenti, hogy 80— 
90 kiutalható lakásnak min-
dig üresen kell állnia, ké-
szen arra, hogv tűzeset, bel-
víz. árviz. robbanás esetén 
hajléktalanul maradt embe-
reknek azonnal otthont ad-
jon. 

Kalocsai Katalin 

Gépipari KGST-tanácskozás 
Zöldpaprika Dunántúlra 

Kedden megkezdődött a 
KGST Gépipari Együttmű-
ködési Bizottsága irodájá-
nak plenáris ülése Tatabá-
nyán, az ifjúsági házban. 
Maróthy László, a Minisz-
tertanács elnökhelyettese 
nyitotta meg az ülést, kö-
szöntötte a mintegy száz 
résztvevőt, a tagországok, 
valamint Jugoszlávia képvi-
selőit. A delegációkata terv-
hivatali elnökhelyettesek és 
a gépipari miniszterhelyet-
tesek vezetik. 

Az ülés napirendjén a 
KGST 41., rendkívüli ülés-
szakán elfogadott, a tagor-
szágok műszaki-tudományos 
haladásának 2000-ig szóló 
komplex programjából a bi-
zottságra háruló feladatok 
előzetes megtárgyalása sze-

r epe l . Ezzel k a p c s o l a t b a n 
megvitatják a KGST titkár-
sága által elkészített határo-
zattervezetet, amely a gép-
gyártás gyorsabb ütemű fej-
lesztésével, a tagállamok 
gépipari együttműködésének 
elmélyítésével, kiszélesíté-
sével foglalkozik. E téma 
megvitatásával az iroda elő-
készíti a tavasszal Budapes-
ten sorra kerülő bizottsági 
ülés munkáját . 

A delegációk tagjai átte-
kintik a gépipar közös fej-
lesztésére szóló egyezmények 
időarányos teljesítésének 
helyzetét, és javaslatokat 
dolgoznak ki az elmaradá-
sok mielőbbi felszámolására. 

Az ülés csütörtökön feje-
ződik be a tárgyalás ered-
ményei összegező jegyző-
könyv aláírásával. (MTI) 

S e h m i d t A n d r e a f e l v d l r t e 
A zöldpaprika harmadik szedését kezdték meg a Mihály-
teleki Új Élet Tsz üvegházában. Hetente 40-50 ezer darab 
paprikát kell osztályozni és csomagolni. Elsősorban Tata-
bánya, Pécs, Zalaegerszeg lakosai találkoznak majd a 

boltokban a paprikával 

Az agrárgazdaságról 
elnöke tájékoztatója alapján 
elemezte a mezőgazdaság és 
a vízgazdálkodás helyzetét, 
megvitatta a mezőgazdasági 
termelésben és az értékesí-
tésben mutatkozó gondokat, 
es megtárgyalta az agrár-
gazdaság fejlesztésével kap-
csolatos előirányzatokat, el-
képzeléseket 

Az Országgyűlés mezőgaz-
dasági bizottsága — Csclő-
tei László elnökletével — 
kedden a MÉM-ben ülést 
tartott. A testület Váncsa 
Jenő mezőgazdasági és élel-
mezésügyi miniszter és Ko-
vács Antal államtitkár, az 
Országos Vízügyi Hivatal 


